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Potápi Árpád János: félmillió felett a Határtalanul programban részt vevő diákok 

száma 
2024. április 16. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Körkép.sk, Felvidék.ma, PannonRTV 

Eddig mintegy 535 ezer diák vett részt a Határtalanul programban, amelybe kilencszáznál is 

több település kapcsolódott be - mondta Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára kedden Budapesten. Az államtitkár az Országgyűlés 

nemzeti összetartozás bizottsága és kulturális bizottsága együttes ülésén kiemelte: a program 

elsődleges célja, hogy az anyaországi és külhoni magyar gyermekek közötti kapcsolatok 

kialakítását elősegítse és megerősítse. A külhoni magyar területekre szervezett kirándulások 

emellett hozzájárulnak a lokálpatriotizmus megerősítéséhez, elősegítik a külhoni magyarság 

megismerését, a földrajzi, geológiai, néprajzi ismeretek bővítését. Szeretnék, ha a program 

keretében minden hetedikes magyar diák eljutna valamely határon túli magyar területre - 

mondta és reményét fejezte ki, hogy ezt a következő tanévben meg is tudják majd valósítani. 

Az államtitkár kitért arra is, hogy a mostani tanévben közel kétezer pályázat érkezett, és azért, 

hogy minden diákcsoport el tudjon jutni kirándulásra, a rendelkezésre álló keretet 1,8 milliárd 

forintra egészítették ki. 

 

Szilágyi Péter: a diaszpórapolitika célja, hogy a programokban részt vevők úgy 

élhessék meg magyarságukat, ahogyan szeretnék 
2024. április 16. – MTI, hirado.hu,  

A kormány diaszpórapolitikájának egyik legfontosabb célja, hogy az ehhez kapcsolódó 

programokban részt vevők úgy élhessék meg magyarságukat, ahogyan azt szeretnék - mondta 

a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkára kedden, Budapesten. 

Szilágyi Péter a Nemzetpolitikai Kutatóintézet (NKI) által szervezett "Jó gyakorlatok a 

diaszpórapolitikában" címmel tartott konferencián arra hívta fel a figyelmet, hogy programjaik 

a Kárpát-medencében és a diaszpórában élő magyarok számára is egyre népszerűbbek, 

ráadásul nemzetközi konferenciák is bizonyítják, hogy a diaszpórapolitika mára egy "igazán 

felkapott téma" lett. Elmondta, hogy mintegy két és fél milliós lélekszámú az a közösség, aki 

magyarnak, vagy magyar származásúnak tartja magát, és nem Magyarországon, vagy a Kárpát-

medencében él. Különösen az Egyesült Államokban, Németországban, Nagy-Britanniában, 

illetve Ausztráliában él jelentős lélekszámú magyarság - fűzte hozzá. 
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Megjelent az idei Csoóri Sándor Program pályázati kiírása 
2024. április 16. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, maszol.ro, Vajma.info 

Megjelent a Csoóri Sándor Program pályázati kiírása. A Kulturális és Innovációs Minisztérium 

(KIM) a program keretében az idén is 2,5 milliárd forintot biztosít a népi kultúra közösséget 

teremtő műfajai számára - közölte a szaktárca kedden az MTI-vel. A program célja a hazai 

magyar és nemzetiségi, valamint a határon túli magyar néptánc-, népzenei együttesek és 

népdalkörök, tárgyalkotó népművészeti alkotóközösségek tudásátadásának elősegítése, 

szakmai munkájának fejlesztése, a közösségek megerősítése, mindezzel népművészeti 

értékeink, hagyományaink megőrzése, átörökítése - áll a közleményben. A 2024-es pályázatok 

benyújtására harminc nap áll rendelkezésre a Nemzeti Kulturális Támogatáskezelő EPER 

felületén keresztül. Az elnyert forrásokat 2025. június 30-ig lehet felhasználni hazai és határon 

túli műhelyek szakmai munkájának támogatására, táncházak, népi kézműves programok, 

táncegyüttesek, népzenei csoportok és népdalkörök éves tevékenységének finanszírozására. 

 

A jövő most dől el - 11 ezer iskolatáska a magyar iskolába iratkozóknak 
2024. április 16. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Kárpát-medence szerte zajlanak az iskolai beiratkozások. Az iskolakötelessé váló 

gyermekeknek ebben az időszakban választanak iskolát a szülők. A külhoni területeken a 

magyar családok iskolaválasztása nemcsak az iskoláról és a tanító néniről szól, hanem a 

gyermek identitásáról, a magyar kultúra és a magyar közösségek fennmaradásáról is. A Rákóczi 

Szövetség támogatóival összefogva mintegy 11 ezer iskolatáskát juttatott el sokszáz külhoni 

magyar iskolához, hogy a tanítók ezzel is köszönthessék a beíratott gyermekeket és 

megköszönhessék a szülők felelős döntését, amiért hitet tettek a magyar nyelv és kultúra 

továbbadásáért, fennmaradásáért. 

    
Változást sürget, külső forrásszerzést céloz meg az RMDSZ leendő Hargita megyei 

tanácselnöke 
2024. április 16. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A külső forrásszerzést és a folyamatban lévő pályázatok lebonyolítását tekinti fő céljának Bíró 

Barna Botond, az RMDSZ Hargita megyei tanácselnökjelöltje, aki Borboly Csabát váltja a 

tisztségben. Bíró Barna Botond az RMDSZ udvarhelyszéki területi szervezetének elnökeként 

kedden sajtótájékoztatón beszélt a jelöltállítási folyamatról, és a Hargita megyei 

önkormányzati megmérettetésre is kitért. A Hargita megyei önkormányzat alelnöki tisztségét 

betöltő udvarhelyszéki politikust szombaton hosszas egyeztetési folyamat után választotta az 

RMDSZ megyei tanácselnökjelöltjévé a csík-, gyergyó- és udvarhelyszéki területi szervezetek 

képviselőit egyesítő Hargita Megyei Egyeztető Tanács (HET). Ellenfelei a kollégái, a csíki 

Borboly Csaba jelenlegi tanácselnök és a gyergyószéki Barti Tihamér alelnök voltak. Bíró Barna 

Botond keddi közleményében emlékeztetett: csapatként indulnak, két mandátum óta együtt 

dolgoznak, ezért meggyőződése, hogy a következő négy évben is jól fognak együttműködni. „Az 
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a célunk, hogy a lehető legtöbb közösségi elképzelés megvalósítására a megyén kívülről tudjunk 

forrást szerezni, a megnyert pályázatokat gyorsan és minőségi kivitelezésben tudjuk 

lebonyolítani” – fogalmazott a székelyudvarhelyi politikus.  

 

A román nacionalisták magyarellenes gyűlöletkeltésére hívta fel az EBESZ 

küldöttségének figyelmét az RMDSZ 
2024. április 16. – MTI, maszol.ro, Krónika 

A román szélsőségesen nacionalista pártok magyarellenes gyűlöletkeltésére hívta fel a június 

9-i választásokat és az azt megelőző kampányt megfigyelő EBESZ Romániába érkezett 

küldöttségének figyelmét kedden az RMDSZ. A nemzetközi szervezet emberi jogokkal 

foglalkozó hivatalának küldöttsége a bukaresti parlamentben külön-külön konzultált a frakciók 

küldöttségeivel. A találkozóról kiadott RMDSZ-közlemény szerint Hajdu Gábor Hargita 

megyei parlamenti képviselő, az EBESZ parlamenti közgyűlésének tagja a találkozón 

rámutatott: a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) és Diana Sosoaca szenátor SOS 

Romania nevű pártja azok a politikai alakulatok, amelyek mindenhol, minden eszközzel a 

magyarokat támadják. 

 

Tánczos Barna: változtatni kell Brüsszel megszorításokra alapozó 

környezetvédelmi politikáján 
2024. április 16. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Az RMDSZ változást akar az Európai Unióban, egyebek mellett Brüsszel megszorításokon 

alapuló környezetvédelmi politikájában, de csak úgy tud pozitív változásokat elérni, ha az 

erdélyi magyarok megszavazzák a szövetség EP-jelöltjeit június 9-én - hangoztatta Tánczos 

Barna, az RMDSZ szenátora, volt bukaresti környezetvédelemi miniszter kedden, a magyar 

közmédiának nyilatkozva. A jelenlegi helyzetet szemléltetendő a politikus felidézte: a 

környezetvédelmi biztos név szerint emlegetett egy - a sajtó által elnevezett - vadászaton lelőtt 

romániai medvét, de nem tudta annak a pásztornak a nevét, aki egy héttel korábban 

medvetámadás áldozata lett és meghalt. Tánczos Barna rámutatott: az EU-ban politikai 

változásokra van szükség, és ha erre a brüsszeli politikusok képtelenek, akkor "menniük kell". 

 

Elhunyt Boér Károly, a Marosvásárhelyi Rádió szerkesztője 
2024. április 16. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Életének 68. évében, kedden délelőtt elhunyt Boér Károly, a Marosvásárhelyi Rádió 

szerkesztője. Boér Károly 1956-ban született Marosvásárhelyen. A Bolyai Farkas Elméleti 

Líceumban végezte középiskolai tanulmányait, majd a Kolozsvári Zeneakadémián szerzett 

tanári diplomát 1980-ban. Kezdetben Csíkszeredában dolgozott a Népi Alkotások Háza 

munkatársaként, majd tanárként, de zenész és népzenegyűjtő is volt. 1990-től halála napjáig a 

Marosvásárhelyi Rádió szerkesztőjeként tevékenykedett. Nevéhez számos műsor, riport, 

komolyzenei összeállítás, csíksomlyói élő közvetítés fűződik. Tudósított a Régizene fesztiválról, 
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szívügyének tekintette a népi hagyományok, a vallási ünnepek éltetését. Munkássága, élete, 

rádiós hagyatéka példaértékű a rádió munkaközössége számára. 

 

Újabb polgármesterjelölt Kézdivásárhelyen 
2024. április 16. – maszol.ro 

Összeállította tanácsosjelölt listáját az RMDSZ Kézdivásárhelyen. Emellett újabb 

polgármesterjelölt jelentette be indulását: függetlenként is próbálkoznak. Imre Csaba 44 éves 

vállalkozó személyében egy független polgármesterjelölt is lesz Kézdivásárhelyen, ő Bokor 

Tibor RMDSZ-es jelenlegi polgármesterrel és Szőts Emillel, az Erdélyi Magyar Szövetség 

(EMSZ) jelöltjével száll harcba a céhes város polgármesteri székéért. Imre Csaba neve 

korábban is közbeszéd tárgyát képezte, és a sajtóban első ízben akkor jelent meg a neve, amikor 

egy sor más üzletemberrel bejelentették a Kovásznai Vállalkozások Munkáltatói Szervezetének 

megalakulását, amelynek az elnöki tisztségét is betöltötte pár napig. A román pártok 

koalíciójának (PSD-PNL) sajtótájékoztatóján ugyanis a civil szervezet szintén lemondó titkára, 

Constantin Pătru közölte az újságírókkal, hogy mindketten lemondanak tisztségükről, hogy ne 

érje az a vád őket, hogy a szervezetet politikai célokra használják. 

 

Nem sikerült megegyezni: külön listákon indulnak a magyar jelöltek Maros 

megyében  
2024. április 16. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Összefogást ajánlottunk az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) vezetőinek és bejutó helyet az 

RMDSZ Marosvásárhely városi tanácsoslistáján, azonban ők ezt elutasították – mondja kedd 

délutáni Facebook-posztjában a marosvásárhelyi RMDSZ elnöke, Kovács Mihály Levente. Az 

EMSZ helyi vezetője, Kali István szerint nem volt igazi szándék az egyezségre, másképp nem a 

bizonytalan, 11. helyet ajánlották volna fel számukra. Marosvásárhelyen, ahol a magyar 

közösség aránya 45 százalék fontos kérdés, hogy az önkormányzatban hány jelöltet juttatnak 

be a magyar pártok, lesz-e többség, hogy képviselni lehessen a magyar ügyeket is. Jelenleg a 23 

tanácsos közül 11 RMDSZ-es. Az elmúlt napokban az RMDSZ és az EMSZ képviselői egyeztető 

tárgyalásokon vettek részt, hogy közelítsék álláspontjaikat és amennyiben lehetséges egy listán 

induljanak.  

 

Lakónegyed és oktatási központ épül az egykori sepsiszentgyörgyi tyúkfarm 

helyén 
2024. április 16. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Egy új lakónegyed és duális szakoktatási campus épül Sepsiszentgyörgyön az egykori tyúkfarm 

romos épületegyüttese helyén. Az Országos Helyreállítási Alap (PNRR) által finanszírozott 

beruházás szerződését kedden írta alá Antal Árpád polgármester. A helyszínen tartott 

sajtótájékoztatón Antal Árpád elmondta: a város rozsdafoltját fogják felszámolni és helyébe 

egyrészt összesen 96 lakrészes tömbházakat, másrészt 300 középiskolás és egyetemista 

befogadására alkalmas, duális szakképző campust építenek, amely tantermeket, műhelyeket és 
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laboratóriumokat, sportlétesítményeket, étkezdét és bentlakást foglal magába és 50-60 

oktatónak ad munkát. A sepsiszentgyörgyi beruházás helyszínén tartott sajtótájékoztatón 

Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke elmondta: 2020 – 2021-ben, amikor az Országos 

Helyreállítási Alapról tárgyaltak a kormányban, az RMDSZ számára prioritás volt, hogy az 

egészségügy és az oktatás támogatása bekerüljön a programba. 

 

„Aradi tizenhármak” – Húsz helyen állít listát, 13 polgármesterjelöltet indít a 

megyében az RMDSZ 
2024. április 16. – Krónika 

A megyei közgyűlést is beleértve húsz önkormányzatban szeretne mandátumokat szerezni 

Arad megyében az RMDSZ június 9-én, amikor az európai parlamenti választásokkal egy 

időben helyhatósági választásokat is tartanak Romániában. A Magyar Polgári Erőnek (MPE) 

és az Erdélyi Magyar Szövetségnek (EMSZ) nem lesznek jelöltjei, de román pártok színeiben 

indulnak magyarok a választásokon. Tizenhárom helyszínen indít polgármesterjelöltet az idei 

helyhatósági választáson a magyar érdekvédelmi szövetség, amelynek a jelöltlistáin összesen 

több mint kétszáz személy szerepel. Az RMDSZ célja a jelenlegi öt polgármesteri és négy 

alpolgármesteri tisztség megőrzése, de emellett olyan településeken is reménykedik jelöltjei 

győzelmében, amelyeken még nem, vagy nagyon rég volt polgármestere az alakulatnak, holott 

a magyar közösség számaránya alapján erre lehetőség lenne.  

 

Szülőföldön magyarul: már közel 125 ezren igényelték a támogatást Romániában  
2024. április 16. – szekelyhon.ro 

Még 17 nap áll a szülők rendelkezésére, hogy regisztráljanak és online kitöltsék a Szülőföldön 

magyarul pályázatot, amelyet minden határon túli óvodás vagy iskolás gyerek megkaphat, ha 

magyar óvodába vagy iskolába jár. Csupán két hete nyílt meg a mipont.hu online felület, és a 

hazai potenciális pályázóknak mintegy háromnegyede már igényelte a támogatást. Burus-

Siklódi Botond, a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének (RMPSZ) elnöke úgy ítéli 

meg, hogy nagyon jól halad a regisztráció és az igénylés idén: kedden délben már 124 584 

igénylést regisztrált a rendszer, ebből 2211 egyetemi hallgatói igénylés. 

                       
Felmérés: Peter Pellegrini a legmegbízhatóbb politikus. Forró Krisztián nagyot 

ment és kilépett az árnyékból 
2024. április 16. – Körkép.sk, Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

Pellegrinit 49 százaléknyian tartják megbízhatóbbnak, és „csak” 50 százaléknyian nem bíznak 

benne. A „csak” kifejezés azért helytálló, mert az elmúlt évek permanens kormányválságai 

miatt általában az egyes politikusokat sokkal többen tartották megbízhatatlannak, mint 

megbízhatónak. Komoly eredményt ért el Forró Krisztián, a Magyar Szövetség pártelnöke, 

akinek februárban még csak 12 százalékos volt a megbízhatósági indexe, most azonban már 22 Fe
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százalékot kapott a Focustól, miközben 59 százaléknyian nem bíznak benne – és ez jobb arány, 

mint Šimečkáé, Majerskýé, Robert Ficóé, és messze jobb, mint Andrej Dankóé (SNS), Richard 

Sulíké (SaS) és Jaroslav Naďé (Demokrati). 

 

A jelen szövetsége a múlttal és a jövővel 
2024. április 16. – Ma7.sk 

Időkapszulát helyeztek el Roskoványban, az 1848/49-es forradalom és szabadságharc első 

honvédemlékművénél. Az elveszettnek hitt emlékművet a Sine Metu Egyesület tagjai találták 

meg, majd a Nemzeti Örökség Intézetével együttműködve helyreállították és újra felállították 

a korábbi helyén. A héthársi csatában elesett honvédek emlékművének ünnepélyes felavatása 

2024. június 20-án, a csata 175. évfordulóján lesz. A 19. század végén felújított és egy közeli 

domb tetejére áthelyezett emlékművet 1918-ban cseh légiósok döntötték le, majd a helyi 

szlovákok elásták, hogy megmentsék az utókornak. 102 évig a föld alatt pihent, míg 2020-ban 

a Sine Metu csapata felfedezte, kiásta és ideiglenesen Gombaszögre szállította, majd a Nemzeti 

Örökség Intézetével együttműködésben helyreállították és tavaly újra felállították korábbi 

helyén. 

 

Ezt hallgatták ők 
2024. április 16. – Ma7.sk 

Ezt hallgatták ők – Kassai Zenei Szalon címmel Magyarország kassai főkonzulátusa koncerttel 

emlékezett Márai Sándorra és feleségére, Matzner Ilonára. A rendezvény egyik célja az volt, 

hogy a világhírű magyar írót közelebb hozzák a kassaiakhoz. Hetey Ágota főkonzul 

köszöntőjében kiemelte, Márai Sándor kassai születésű, világhírű magyar író minden 

szellemiséget sugárzó művészetre, alkotásra nyitott volt. A kassai konzervatóriummal közösen 

egy olyan komolyzenei koncertet állított össze a főkonzulátus, amelynek szerzőit Márai és 

felesége, Lola naplóbejegyzései alapján választották ki. 

 

Petőfi körtefáit ültették el Zselízen 
2024. április 16. – Felvidék.ma 

A Magyar Költészet- és a Föld napja évfordulói tájékán Zselízen idén különös eseményt 

tartottak a magyar tannyelvű alapiskolában és a Magyar Ház udvarán. Úgy az oktatási 

intézménynél, mint a Csemadok Alapszervezeténél régi hagyomány, hogy tavasszal fát 

ültetnek. Idén egy különösen különleges fára esett a választás: Petőfi körtefájára. A hagyomány 

szerint Petőfi Sándor utolsó estéjét 1849. július 30-án Székelykeresztúron, a Gyárfás-kúria 

kertjében, egy terebélyes körtefa alatt töltötte. Másnap innen indult fehéregyházi utolsó útjára. 

Az ódon körtefa azóta sajnos kiszáradt, de Kovács Gyula méltán elismert pomológus 

begyűjtötte és továbboltotta a körtefa utódainak termő ágait, és a Magyar Kultúráért 

Alapítvánnyal karöltve lehetővé tette a Petőfi-emlékév kapcsán, hogy a fácskák eljuthassanak 

a Kárpát-medence szinte minden szegletébe. 
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Gútai I. Íjász Ünnep 
2024. április 16. – Felvidék.ma 

Április 14-e vasárnapján egy újdonsággal rukkoltak elő a csallóközi kisvárosban. Az első 

alkalommal megrendezett Íjász Ünnep gazdag programkínálattal jelentkezett, volt itt Szent 

Korona fogadás, íjászati bemutató, termelői piac, fajátékok, ólomöntés. Az eseményt a Guttúra 

klub a Gútáért Polgári Társulással karöltve valósította meg. Mónus József László (Fehér 

Farkas), többszörös világrekorder tradicionális távlövő íjász kitért arra, hogy elért 

eredményeiben mindig is elengedhetetlen szerepet játszott a magyarsága iránti elköteleződése, 

s hogy gazdagíthassa nemzetének hírnevét szerte a nagyvilágban. Egy „premierrel” 

kápráztatták el az érdeklődőket, felelevenítették, hogy az ősi hun harcosok milyen 

gyakorlatokkal készülhettek fel egy-egy csatára. 

 

A kollektív bűnösség elvének tévessége és a csehszlovákiai magyarság 
2024. április 16. – Új Szó 

A Selye János Egyetem (SJE) Tanárképző Karán „A lakosságcsere története és emlékezete” 

címel kerekasztal-beszélgetést tartottak Štefan Šutaj, Szarka László és Popély Árpád 

részvételével. Egyebek mellett a kollektív bűnösség elvét vették szemügyre. Štefan Šutaj, mint 

elmondta a beszélgetés előtti napon ötször lépte át az országhatárt. “A határátlépéseket rajtam 

kívül senki sem vette észre. S ez az a lényeg, amelyért dolgoznunk kellene, s nem a felesleges 

vonalak átrajzolásával, hanem azok figyelmen kívül való hagyásával” - mondta. Szarka László 

arról értekezett, mennyire gyenge lábakon áll az, amikor egy népcsoportot próbálunk meg 

általánosan bűnösnek tartani. Popély Árpád példákat hozott a korabeli érdekvédelmi 

szervezetekről, melyek elítélték a kollektív bűnösség, az egyoldalú vagy kényszerített 

lakosságcsere elvét. 

 
Befutó helyen a VMSZ jelöltje a belgrádi választásokon 
2024. április 16. – PannonRTV 

Nebojša Marjanović azt mondta, ha szeretnénk, hogy legyen lehetőségünk a gondok 

megoldására, akkor a városi hatalom részei kell, hogy legyünk. Tíz évvel ezelőtt önállóan indult 

a Vajdasági Magyar Szövetség a belgrádi önkormányzati választáson, ám csak az induláshoz 

szükséges aláírásokat sikerült összegyűjtenie, a városi képviselő-testületbe már nem került be 

a párt egyetlen politikusa sem. 2018-ban a VMSZ képviselője, Nebojša Marjanović már a Szerb 

Haladó Párt listáján indult, és akkor sikerült a bejutás. Ezt az együttműködést azóta is folytatta 

a két párt, és az utóbbi évek választásain Belgrádban közös listán szerepelt a VMSZ jelöltje a 

haladókkal. A június 2-i önkormányzati választáson is így lesz, mert – mint Nebojša 

Marjanović elmondta -, csak így kerülhet a VMSZ olyan pozícióba, hogy tenni tudjon a 

fővárosban élő magyarokért. 
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Harminc vajdasági nő nyert házvásárlásra támogatást 
2024. április 16. – PannonRTV 

Ma írták alá a szerződéseket. Harminc vajdasági nő írhatta alá ma a házvásárlási célra nyert, 

vissza nem térítendő támogatásról szóló szerződését Újvidéken. A tartományi szociálpolitikai, 

népesedési és nemek egyenjogúságával foglalkozó titkárság pályázatának nyertesei egyenként 

egymillió 800 ezer dináros támogatásba részesültek. A szaktárca már negyedik éve segíti az 

egyedülálló anyákat, illetve az élettársi valamint házasságban élő nők helyzetét. Vajdaság szinte 

minden vidékéről nyújtottak be kérvényt a tartományi szociálpolitikai, népesedési és nemek 

egyenjogúságával foglalkozó titkárság házvásárlási pályázatára. A titeli Tatjana Soro is 

támogatásban részesült, örömmel írta alá a szerződését, mint mondta önerőből nem sikerült 

volna neki a házvásárlás. 

 

Palicson rendezik meg idén a 29. Országos Ajtonyi István Irányítástechnikai 

Programozó Versenyt 
2024. április 16. – Magyarszo.rs 

A háromnapos megmérettetés házigazdája ezúttal a Szabadkai Műszaki Szakfőiskola, amely 

2012-ben kapcsolódott be ebbe a versenysorozatba. Háromfős csapatok Magyarország szinte 

minden egyeteméről érkeztek, ahol megjelenik a műszaki oktatás, de szerbiai, erdélyi, sőt 

mongóliai, angolai és kazah versenyzők a megmérettetik tudásukat. A magyarországi 

Felsőoktatási Irányítástechnikai Oktatás-módszertani Egyesület 30 éves múltra tekint vissza, 

tömöríti a magyarországi és a Kárpát-medencei műszaki irányultságú karokat. A 29. Országos 

Ajtonyi István Irányítástechnikai Programozó Versenynek Szabadka és Palics adnak otthon, a 

Szabadkai Műszaki Szakfőiskola szervezésében. A hallgatók feladata olyan gyártósorok, 

futószalagok és gépek vezérlőinek programozása, amelyek nélkül elképzelhetetlen a modern 

világ működése. Gogolák László, tanár, Szabadkai Műszaki Szakfőiskola 

 

Aktív közösség a cél 
2024. április 16. – Magyarszo.rs 

Kishegyes önkormányzata a közelmúltban támogatási szerződést írt alá a község civil 

szervezeteivel. A magyar érdekeltségű egyesületek a kishegyesi művelődési és civil központ 

rendezvénytermében írták alá a szerződést, majd kerekasztal-beszélgetés alakult ki, amelyen a 

tevékenységek összehangolásáról volt szó. Sándor István, Kishegyes község alpolgármestere 

arról számolt be lapunknak, hogy egyes civil szervezetek több pályázatot is beadtak az 

önkormányzathoz. – Összesen 42 pályázatot támogattunk, egy egyesület legfeljebb két 

pályázattal jelentkezhetett, a kiírásra összesen 35 egyesület jelentkezett. Községünk erre a célra 

3 millió 800 ezer dináros keretösszeggel gazdálkodhatott. Kishegyes és Bácsfeketehegy 

vonatkozásában 22 magyar érdekeltségű egyesület nyert a pályázaton, 26 beadvánnyal. 

 

 

 

V
a

jd
a

sá
g

  

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/harminc-vajdasagi-no-nyert-hazvasarlasra-tamogatast
https://pannonrtv.com/rovatok/szines/palicson-rendezik-meg-iden-29-orszagos-ajtonyi-istvan-iranyitastechnikai-programozo
https://pannonrtv.com/rovatok/szines/palicson-rendezik-meg-iden-29-orszagos-ajtonyi-istvan-iranyitastechnikai-programozo
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/kishegyes/a.307170/Aktiv-kozosseg-a-cel


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. április 17. 

 

 

Épített örökségünk a fiatalok szemével 
2024. április 16. – Magyarszo.rs 

Ünnepséggel egybekötött kiállítás-megnyitót tartottak kedd este a zentai Kiszsinagógában. A 

Vajdasági Magyar Művelődési Intézet által meghirdetett Előhívott értékek – épített 

örökségünk a fiatalok szemével című fotópályázatra beérkezett legjobb alkotásokat tekinthette 

meg a nagyközönség. Először Kormányos Katona Gyöngyi, a VMMI igazgatója köszöntötte az 

egybegyűlteket, a kiállítást pedig Antal Andrea, az Agrárminisztérium Hungarikum 

Főosztályának vezetője nyitotta meg. A munkákat Dr. Szilágyi Mária építészmérnök, 

műemlékvédelmi szakmérnök értékelte, ezt követően pedig az eredményeket is kihirdették. A 

megnyitón a Zentai Gimnázium kórusa is közreműködött, Bíró Magyari Kinga vezetésével. 

 

Topolya: Bővült az energiahatékonysági pályázaton nyertes pályázók köre 
2024. április 16. – Vajma.info 

Kedden további 15 energiahatékonysági szerződést kötöttek meg a topolyai önkormányzattal a 

kedvezményezettek. Szatmári Adrián községi elnök további 15 támogatási szerződést írt alá a 

tavaly kiírt pályázatra jelentkező polgárokkal. Az energiahatékonysági pályázat legutóbbi 

körében olyan háztartások is jelentkeztek, amelyek a nyilvános felhívás valamennyi feltételét 

teljesítették, de az elsődlegesen előirányzott keretösszegbe már nem fértek bele, mert a 

támogatásokat a pályázatok benyújtásának sorrendjében ítélték oda. A topolyai önkormányzat 

úgy döntött, hogy további 2 millió dinárt irányoz elő, valamint a Bányászati- és Energiaügyi 

Minisztériumtól is ugyanennyi támogatást igényelt annak érdekében, hogy mindenki, aki 

hiánytalan pályázatot nyújtott be, támogatásban részesülhessen. 

                     
Film készült a kárpátaljai magyarság megpróbáltatásairól 
2024. április 16. – Magyar Nemzet 

„30+5 – a megpróbáltatások kora” címmel készítettek dokumentumfilmet az MTVA kárpátaljai 

tudósítói, valamint a TV21 Ungvár munkatársai a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség 

megalapításának harmincötödik évfordulója alkalmából. – Az elmúlt öt évben annyi rossz 

dolog érte a kárpátaljai magyarságot, hogy ember maradjon a talpán aki ezt túl tudta volna élni 

– mondta el lapunk érdeklődésére K. Debreceni Mihály, a film rendezője, kárpátaljai magyar 

televíziós újságíró. A film a 2019 és 2024 közötti időszakot mutatja be, annak minden 

nehézségével és megpróbáltatásaival. – A helyi magyarság mégis megmaradt, korábban 

túlélték a málenkij robotot, a több évtizedes kommunizmust, a 90-es évek kaotikus nincstelen 

banditavilágát, majd utána jött a Covid és a háború. És a kárpátaljai magyarság ennek ellenére 

is meg akar maradni – mondta a rendező. 
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Több mint 100 ezer ukrán él Magyarországon 
2024. április 16. – KISZo.net 

Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás vezetője Ukrajna elnökének 

megbízásából munkalátogatásra Budapestre utazott. A kormányzó megbeszélést folytatott a 

magyarországi ukrán közösségek vezetőivel és az Ukrán Országos Önkormányzat képviselőivel. 

A megyevezető Telegram-csatornáján közölte, hogy első ízben sikerült ilyen formátumban 

találkozni a Magyarországon élő ukrán közösség képviselőivel. Mikita emlékezetett arra, hogy 

2021-ben ette kezdetét az együttműködés és a közös projektek megvalósítása. Mint 

megjegyezte, a teljes körű háború két éve alatt első sorban a ukrán menekültek megsegítésére 

összpontosítottak. Grexa Liliána Ukrán Nemzetiségi Parlamenti Szószóló közösségi oldalán a 

találkozóval kapcsolatban azt írta, hogy a megbeszélés kiemelt témája volt a magyarországi 

ukrán nemzetiség és az ukrán menekültek jelenlegi helyzete oktatási és hitéleti szempontból. 

 

Még nagyobb sebességre kapcsolt az ukrán kényszersorozás, van, akit 

egyszerűen elrabolnak az utcáról 
2024. április 16. – hirado.hu 

Az új ukrán mozgósítási törvény elfogadása után nagyobb sebességre kapcsolt a 

kényszersorozás Ukrajnában. Egyre többen számolnak be arról, hogy szeretteiket a 

hadkiegészítők egész egyszerűen elrabolják az utcákról. A hatóságok közben azt is 

bejelentették, hogy a mozgósítottak a háború végéig kötelesek szolgálni, az állam pedig 

lefoglalhatja a civilek autóit a hadsereg számára. Ukrajnában a múlt héten fogadták el második 

olvasatban a mozgósítási törvényt, amelynek értelmében minden hadköteles korúnak 60 

napon belül kötelezően jelentkeznie kell az illetékes hadkiegészítő parancsnokságon. Ellenkező 

esetben 220 ezer forintnyi ukrán hrivnyára büntetik, és bevonják a jogosítványát is. „Így halnak 

meg a fiataljaink” – mutatta a Híradóban bemutatott felvételeken a végeláthatatlan 

katonatemetőt egy harkivi férfi. 

 

A Víziboszorkány Munkácson és Beregszászban is nagy siker volt 
2024. április 16. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színházban április folyamán előadást tekinthet meg a 

nagyérdemű. A minap Meister Éva, Magyar Művészetért-díjas, EMKE-Életműdíjas 

színművész, a Magyar Kultúra Lovagja rendezésében és előadásában láthattuk a 

Víziboszorkány című monodrámát, melyet Kemény János azonos című regénye alapján 

Medgyessy Éva dolgozott át színpadra. Az előadás a színművésznő kárpátaljai jótékonysági 

turnéja keretében valósult meg. A beregszászi helyszín mellett a darabot a Munkácsy Mihály 

Magyar Házban is láthatta a közösség. 
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Tudományos szeminárium és emléksarok Váradi-Sternberg János professzor 

születésének 100. évfordulója alkalmából 
2024. április 16. – karpataljalap.net 

A Hungarológiai Központban április 10-én rendezték meg A hungarisztika hagyományai és 

távlatai az ungvári egyetemen című tudományos szemináriumot a jeles hungarológus, az 

Ungvári Állami Egyetem professzora, Váradi-Sternberg János születésének 100. évfordulója 

alkalmából. A rendezvény fénypontja egy emléksarok felavatása volt, ahol a tudós családja által 

a Hungarológiai Központnak adományozott személyes tárgyakat és kéziratokat mutatják be. 

Zubánics László rendezte be az emléksarkot a könyvtárszobában. Az esemény lebonyolításának 

kezdeményezője a Magyar Történelemtudományi és Ukrán‒Magyar Kapcsolatok 

Kutatóközpontja, valamint az Ukrán‒Magyar Oktatási-Tudományos Intézet Magyar 

Történelem és Európai Integráció Tanszéke volt. A tudományos szeminárium munkájában az 

egyetem tudósai, hallgatók, aspiránsok és Ivano-Frankivszból a Történettudományi Intézet 

egyik professzora vettek részt. 

 

A Szelíd Lovasközpontban rendezték az első Kárpátaljai Megyei Lovas 

Sportversenyt 
2024. április 16. – Karpat.in.ua 

A Szelíd Lovasközpontban tehát tapasztalt szakemberek dolgoznak. Nem véletlen, hogy a 

Kárpátaljai Lovas Sport Szövetség társszervezőként és házigazdaként őket kérte fel az első 

hivatalos megyei verseny lebonyolítására. A versenyzőknek a díjlovaglás során, amely a ló és 

lovasa szoros együttműködésén alapszik egy alapfokú pályán kellett végigmenniük. A 

lovasoknak ismerniük kellett az alap patanyom figurákat, lovardai alakzatokat, amelyeket 

különböző jármódban, lépésben és ügetésben kellett teljesíteniük. A versenyzők felkészültségét 

magyarországi zsűri értékelte. Úgy tűnik, ezen a versenyen minden mindenki. Hiszen a 

komolyabb tudást és tapasztalatot igénylő díjugratás során is sikeresen szerepeltek a 

versenyzők. Nem csoda, hogy valamennyi induló elismerésben részesült. Azzal pedig, hogy a 

Szelíd Lovasközpont szervezte az első sportversenyt Kárpátalján, bekerült a megye képzeletbeli 

lovas történelem könyvébe. 
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https://karpataljalap.net/2024/04/16/tudomanyos-szeminarium-es-emleksarok-varadi-sternberg-janos-professzor-szuletesenek-100-evforduloja-alkalmabol-0
https://karpataljalap.net/2024/04/16/tudomanyos-szeminarium-es-emleksarok-varadi-sternberg-janos-professzor-szuletesenek-100-evforduloja-alkalmabol-0
https://life.karpat.in.ua/?p=184485&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=184485&lang=hu
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. április 16. – Kossuth Rádió 

 

2010 óta a Magyar Kormány az anyaország és a diaszpóra magyarsága közötti kapcsolatok ki-, 

illetve újjáépítésén dolgozik.  Fontos a diaszpórában élő magyarok identitásának megerősítése, 

a megmaradásukat biztosító közösségek megtartása. Mindezt úgy, hogy a diaszpórában élők is 

jobban belefolyjanak a Kárpát-medencei ügyekbe és aktív résztvevők legyenek a magyarság 

sorsának alakításában. Több mint 10 éve anyaországi támogatásokkal, egyszerűsített 

honosítással, ösztöndíjakkal és hazautaztatással élhetnek a diaszpóra magyarjai. Ezeket a 

lehetőségeket is áttekinti és összefoglalja a „Jó gyakorlatok a diaszpórapolitikában” című 

konferencia, amely adásunkkal egyidőben ért véget. A konferenciát a Nemzetpolitikai 

Kutatóintézet rendezte. Szervezőjét, Gazsó Dánielt, a Kutatóintézet diaszpórakutatásokért 

felelős referensét Lánczi Ágnes kérdezte a rendezvény előtt. 

 

A Romániai Magyar Demokrata Szövetség színeiben Hargita megye mindhárom vezetője: az 

elnök, az udvarhelyszéki és a Gyergyó-térségi alelnök is elindult volna a megyei önkormányzat 

elnöki tisztségéért. A szövetség Hargita Megyei Egyeztető Tanácsa végül Bíró Barna Botondot 

jelölte a feladatra, aki jelenleg a megyei önkormányzat udvarhelyszéki alelnöke. 

 

A Megyei Küldöttek Tanácsának szombati ülésével lezárult az RMDSZ Temes megyei 

jelöltállító és -rangsoroló üléseinek sora. A szövetség olyan településeken is szándékozik 

jelöltlistát indítani, ahol nincs működő helyi szervezet, de a helyi részvétel segíthet a szavazatok 

gyűjtésében a megyei, illetve az európai parlamenti listára is.  

 

Idén többletbevétele lesz a szerbiai magyarok országos kisebbségi önkormányzatának, derült 

ki a Magyar Nemzeti Tanács legutóbbi ülésén, amikor módosították a 2024-es költségvetést. A 

plusz pénzt a pályázati rendszerén keresztül az MNT a művelődési és oktatási intézmények 

között osztja majd szét. 

 

Egészségügyi szűrővizsgálatokat, szakorvosi ellátást, gyógyszeradományokat, valamint orvos-

szakmai továbbképzéseket is magában foglal a Magyar Református Szeretetszolgálat 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Orvosmissziójának Kárpátaljai Egészségügyi Programja. Ennek első állomásán a szakemberek 

a beregszászi Mandulafa Idősek Otthonában végeztek szűrővizsgálatokat.  

 

Vajon mennyire ismeri és mennyire tudja átérezni a kitelepítés tényét egy mai gyerek? 

Elgondolkozik-e, kíváncsivá válik-e, ha maga is részese lesz egy ünnepi megemlékezésnek? Az 

elmúlt héten néhány felvidéki diák is fellépett a Felvidékről kitelepített magyarok 

emléknapján, Budapesten. Munkatársunk ott találkozott fiatal riportalanyaival. 

 

A Művészetek Világnapja alkalmából együtt ünnepeltek hétfőn a Bukarestben működő külföldi 

kulturális intézetek. A Román Irodalmi Múzeum meghívására bemutatták kultúrájuk egy-egy 

kiemelkedő örökségét, művészeti alkotását. A bukaresti Liszt Intézet - Magyar Kulturális 

Központ egy kortárs építészeti alkotást, a Magyar Zene Házát mutatta be a román fővárosban. 

A részletekről még az esemény előtt Kósa András László, a Liszt Intézet igazgatója beszélt. 


